



Flora and Fauna

Brinton Museum, Big Horn, Wyoming, USA

Nancy M. Servis

The exhibition entitled Flora and Fauna was on view recently at the Brinton Museum in Big Horn, Wyoming, USA. This gallery displayed the diverse work of twenty accomplished ceramic artists from throughout the United States. They were: Christopher Adams, Susan Beiner, Joe Bova, Ariel Bowman, Anna Holcombe Calluori, Alanna Derocchi, Kim Dickey, Julia Galloway, Ronnie Gould, Glenn Grishkoff, Martha Grover, Rain Harris, Susan Harris, Jeri Hollister, Jonathan Kaplan, Gail Kendall, Kristen Kieffer, Linda Lighton, Ron Meyers and Linda Michalek. The sculptural, installation and vessel work exemplified ceramic pluralism, featuring

naturalistic themes, some of which depicted geographically appropriate content reflective of the American West.

While group exhibitions are common, a show's inner strength succeeds through informed object selection and perceptive placement. Exhibition curator and resident, Elaine Olafson Henry is a practicing ceramic artist and editor of the international periodical, *Ceramics: Art & Perception*. Her insight as a maker and experienced art journalist are reflected in her choice of artists and scope of their mature work. In an era when many display venues exist, and where curatorial acumen is not always applied, this was a rewarding exhibition to

view. An informed selection of content-rich work thoughtfully installed provided insight into the nature of contemporary ceramic art in the United States.

The broad entrance hall to the exhibit gallery contextualised the show's breadth by featuring works by Julia Galloway from Montana, Linda Lighton from Missouri and Susan Harris from Utah. This successful introduction featured Lighton's suspended light installation, *Luminous*, 2010-2013, that depicts her idea of light from within and bliss before to death. The partially opened illuminated clay fuchsias hung downward with an unfolding elegance creating a glowing oasis. Across from this ethereal piece was Julia Galloway's vivacious wall installation, *Wall of Cups with Songbirds*, with select bird-calls triggered by passers-by. The rhythmic vitality of this installation featured 100 of her thrown tumblers sporadically positioned across a wall of arabesques painted in blues and greens. Each cup illustrated an American bird species (referencing the large watercolour bird portraits by the 19th American wildlife artist, John James Audubon) on singular shelves summarily depicting a sensorial and tactile world. Two of Susan Harris's mysterious vessels echoing ancient oriental and Etruscan bronze ritual pieces completed the introductory scope of the show. This trio prepared viewers to see innovative pottery, utilitarian wares, and poignant abstractions that were re-contextualised into fine artistic statements.

The success of this show was the rich dynamic fostered by each artist's distinctive style. Anna Calluori Holcombe from Florida included "Natura Viva VIII #1-4", 2013. While not the biggest or most featured piece, it succeeds due to her understanding and use of historic and contemporary decals while exploring the interplay between two and three dimensionality. Her informed understanding of 3-D printing and spatiality supports this assured work. While using commercially produced porcelain plates, the quartet achieves balance



top
Rain Harris, *Lush*, 2013, porcelain, decals, silk flowers and resin, 35.6 x 43.2 x 28 cm

left
Glenn Grishkoff, *Horse Brush Bouquet*, wheel-thrown and coil built clay; raku fired, cone 06; brush handles, coarse garnet dust, wood fire clay, coarse sand, horse tails, horse mane, moose hair, deer tail hair, 19.1 x 35.6 x 21.6 cm

through contemporary design and spatial excellence. Calluori-Holcombe's work attains effortless object presence through the expert use of materials with modern technology.

Glenn Grishkoff's piece, "Horse Brush Bouquet" reflects the spirit with which this Southern California artist pursues his creative work. It is a homage to fauna featuring a rendered horse on a raku bowl. It also presents a bouquet of brushes as a floral offering, adding conceptual nuance to the work. An important component for Grishkoff is his role as brush artist, a practice originating from his student days at Claremont College in Southern California. There he studied with the father of American raku, Paul Solder who advocated making one's tools. Through brush iconography, Grishkoff also honours his Russian-born father who was raised in China. The artist's childhood experience of watching him grind Sumi ink percolates through his contemporary work. Ceremonial performance combined with creative lineage is a key element to Glenn Grishkoff's enlivened work.

Animated expression is present also in the engaging work of Ron Meyers' wall-mounted functional-ware piece, "Goat Platter". Informal and painterly, the work by this Georgia artist is unassuming yet unavoidable due to its gestural persona. Common animals are featured on his vessel-ware in a raw, tactile manner that integrates with three-dimensional form. Such works appear at ease but are the result of a lifetime of studio practice, positioning Meyers as one of America's favoured ceramic artists.

The work of Rain Harris from Missouri provides an alternative view regarding ceramic use. While some artists refrain from mixed media, Harris savours the opportunity to construct sculptures and installations intermingling ceramics with materials like resin. "Lush", 2013 illustrates her unorthodox direction. Here, the floral arabesque is stated through the form's shape and the lustre surface designs that are combined with resin-coated silk flowers. The incongruity of materials creates a new hybrid, "pushing," the artist explains, "a decorative eclecticism to the point of excessive minimalism." Her combination of materials fosters an enticing unease.

Flora and Fauna was not a complex topic. It featured, however, many works by mature artists from throughout the United States that pushed its boundaries of expectation beyond simple representation. Together the nearly 45 works in this exhibition, along with a 46-page catalogue with illustrations, provided a satisfying context to explore the show's theme. If only this show could have travelled to additional venues so as to unveil further the varied interpretations of the naturalistic themes by those with rich artistic capacity.



Nancy M Servis is an essayist, curator and ceramics historian who resides in Northern California, USA. She was the 2014 Jentel Critic at the Archie Bray Foundation, Montana completing her residency at the Jentel Foundation, Banner, Wyoming. As Research Fellow at the American Museum of Ceramic Art in Pomona, California, Servis is continuing her oral history interviews with ceramics artists and practitioners in preparation for her upcoming book on ceramics in Northern California.

top Linda Lighton, *Luminous*, 2010-2013, sizes variable.

middle Anna Calluori Holcombe, *Natura Viva VIII #1-4*, 2013, commercial porcelain plate, laser decals, sheet colour decals, vintage decals, gold lustre, 15 x 15 cm/ea.

below Julia Galloway, *Wall of Cups with Songbirds*, (detail), 100 porcelain wheel-thrown cups, soda fired, on pastel-drawn wall, approx. 61 cm long





Flora and Fauna

Brinton Museum, Big Horn, Wyoming, USA

Nancy M. Servis

Die Installationen, plastische und Gefäßarbeiten veranschaulichen beispielhaft keramischen Pluralismus, wobei es sich hauptsächlich um naturalistischen Themen handelte von denen einige geografisch entsprechende Inhalt des amerikanischen Westens reflektierten. Kuratorin der Ausstellung war Elaine Olafson Henry, praktizierende Keramikerin und Herausgeberin der internationalen Keramikzeitschrift "Ceramics - Art & Perception". Ihre Einblicke als Keramikerin und erfahrene Kunsthistorikerin spiegeln sich in der Auswahl der Künstler und der Qualität der Arbeiten wieder. In einer Zeit, in der es

viele Ausstellungsorte gibt, in denen kuratorischer Sinn nicht immer anzutreffen ist, war diese gelungene Ausstellung eine willkommene Abwechslung. Eine wunderbare Auswahl an inhaltsreichen Werken, die mit einem Blick für Details aufgebaut wurden und einen Einblick in das Wesen der zeitgenössischen Keramik-Kunst der Vereinigten Staaten vermittelt hat.

In der breiten Eingangshalle des Ausstellungsortes zeigte sich durch Werke von Julia Galloway aus Montana, Linda Lighton aus Missouri und Susan Harris aus Utah eine große Vielseitigkeit. Diese erfolgreiche Einleitung bestand aus Ligh-

tons hängender Lichtinstallation "Luminous" (2010-2013), welche ihre Vorstellung von Licht und innerer Glückseligkeit im Angesicht des Todes zum Thema hatte.

Gegenüber dieser ätherischen Arbeit befand sich Julia Galloways lebhafte Wandinstallation, "Wall of Cups with Songbirds", mit ausgewählten Vogelstimmen, die von vorbeigehenden Besuchern ausgelöst wurden. Die rhythmische Vitalität dieser Installation gestaltete sich aus ihren 100 gedrehten Gefäßen, die in Blau- und Grüntönen glasiert sind und sich sporadisch über die Wand verteilten. Jede Tasse zeigte eine amerikanische Vogelart (ein Bezug auf die in Aquarell gemalten Vogeldarstellungen des amerikanischen Künstlers John James Audubon). Auf einzelnen Regalen ausgestellt, vermittelten sie eine sinnliche und taktile Welt.

Zwei von Susan Harris' mysteriösen Gefäßen rufen alt-orientalische und etruskische Bronzeritualstücke ins Gedächtnis und rundeten den Eingangsbereich der Ausstellung hervorragend ab. Dieses Trio bereitete die Besucher auf innovative Töpferei und Gebrauchskeramik vor.

Der Erfolg dieser Ausstellung war die reichhaltige Dynamik unverwechselbarer Stile der verschiedenen Künstler. Anna Calluori Holcombe aus Florida trug das Werk "Natura Viva VIII # 1-4" (2013) bei.

Zwar war es nicht das am auffälligsten präsentierte Stück, dennoch wegen ihrer Verwendung von historischen und zeitgenössischen Abziehbildern, mit denen sie geschickt die Wechselwirkung zwischen 2- und 3-Dimensionalität erkundet, eines der Präsentesten.

Die Verwendung von industriell hergestellten Porzellantellern wird in dem Quartett gelungen durch modernes Design und kompositorische Exzellenz ins Gleichgewicht gebracht. Calluori-Holcombes Arbeit erreicht durch den fachkundigen Einsatz von Materialien und moderner Technik mühelos skulpturale Aussage.

Glenn Grishkoffs Stück "Horse Brush



oben
Rain Harris, "Lush", 2013, Porzellan
Abziehbilder, Seifenblumen und Harz
35,6 x 43,2 x 28 cm

inks
Glenn Grishkoff, "Horse Brush Bouquet",
gedreht und geformt, Raku gebrannt,
bei Kegel 06, Granatstaub, grober Sand,
Pferdeschwanzhaar, Pferdemähne, Elchhaar,
Hirschschwanzhaar, 19,1 x 35,6 x 21,6 cm

"Bouquet" spiegelt den Geist wieder, mit dem dieser südkalifornische Künstler seine kreative Arbeit verfolgt. Es ist eine Hommage an die Tierwelt – ein gezeichnetes Pferd auf einer Raku-Schale. Der Blumenstrauß aus Bürsten als Blumenopfer fügt seiner Arbeit eine konzeptionelle Nuance hinzu. Seine Rolle als Pinselkünstler ist eine wichtige Komponente für Grishkoff – eine Praxis seiner Studienzeit am Claremont College in Südkalifornien. Dort studierte er bei dem Vater des amerikanischen Raku, Paul Solder, der die Herstellung von eigenen Werkzeugen immer befürwortete. Durch diese Bürsten-Ikonographien ehrt Grishkoff auch seinen in Russland geborenen und in China aufgewachsenen Vater. Die Kindheitserfahrung des Künstlers, seinen Vater beim Mischen von Sumi Tinte zu beobachten, sickert durch sein zeitgenössisches Werk. Zeremoniell anmutende Umsetzung, kombiniert mit kreativer Abstammung ist ein Schlüsselement dieser belebten Arbeit von Glenn Grishkoff.

Animierte Expression ist auch in der Arbeit von Ron Meyers zu finden, die aus an der Wand aufgehängten Servierplatten besteht. Informell und malerisch, so ist das Werk von diesem Künstler aus Georgia unaufdringlich und zugleich unvermeidbar aufgrund seiner sehr persönlichen, gestenhaften Umsetzung. Gewöhnliche Tiere auf seinen Gefäßen in einem rohen, taktilen Zustand fügen sich in die dreidimensionale Form. Solche Werke erscheinen einfach, sie sind aber das Ergebnis einer lebenslangen Studio-Praxis, die Meyers in die Position eines in den USA sehr bekannten Keramik-Künstlern gebracht hat.

Die Arbeit von Rain Harris aus Missouri bietet eine alternative Sicht in Bezug auf die Verwendung von Keramik. Während einige Künstler auf Medienvermischungen verzichten, genießt Harris die Möglichkeit, in ihren Plastiken Keramik mit Materialien wie Kunstharz zu verbinden. "Lush" (2013) veranschaulicht ihre unorthodoxe Herangehensweise. Hier werden die florale Arabeske, die keramische Form und der Luster-Glanz des Oberflächendesigns mit Epoxidharz beschichteten Seidenblumen kombiniert. Die Inkongruenz von Materialien erzeugt einen neuen Hybrid, der von der Künstlerin als "dekorativer Eklektizismus" beschrieben wird, der "zum Punkt des exzessiven Minimalismus treibt". Ihre Kombination von Materialien fördert ein verlockendes Unbehagen.

"Flora und Fauna" war eigentlich kein komplexes Thema. Es fiel jedoch auf, dass sich in dieser Ausstellung viele Werke der über 40 bekannten Künstlern aus den gesamten Vereinigten Staaten, über die Grenzen der Erwartung einer einfachen Darstellung erhoben. Zusammen, mit einem 46-seitigen Katalog voller Abbildungen ließ sich das Thema der Ausstellung zufriedenstellend erforschen. Schön wäre es, wenn sie noch an weiteren Veranstaltungsorten



ten stattfinden könnte, um so die Zusammenstellung unterschiedlicher Interpretationen dieses naturalistischen Themenkomplexes mit weiteren, künstlerischen Positionen anzureichern.

Nancy M. Servis ist Essayist, Kuratorin und Historikerin aus Nord-Kalifornien. Zur Zeit arbeitet sie an einer Reihe von Interviews für ihr bevorstehendes Buch über die Keramik in Nordkalifornien.

oben Linda Lighton, "Luminous" 2010-2013, unterschiedliche Größen

Mitte Anna Calluori Holcombe, "Natura Viva VIII #1-4", 2013, industrieller Porzellanteller, Laserabziehbilder, normale Schiebebilder, Goldlüster je 15 x 15 cm

unten Julia Galloway, "Wall of Cups with Songbirds" (Detail), 100 gedrehte Porzellanbecher, Soda-Salz-Brand

